
StanovsKa organizacija JUU 
Vabila 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO ŠKOFJA 
LOKA bo zborovala v soboto, 18. januarja 
1941, s pričetkom ob osmih v prostorih drž. 
ljudske šole v Škof ji Loki. Dnevni red: Na
govor predsednika, poročilo o banovinski 
skupščini, situacijsko poročilo in dvoje pre
davanj. Tovarišica Pavčeva bo razpravljala o 
temi »Za ljudstvo v šoli in izven nje«, drugo 
predavanje bo o RK, zlasti iz ozirov na bol
ničarske tečaje. Polnoštevilno! Odbor. 

Poročila 
+ JUU SRESKO DRUŠTVO RA

DOVLJICA je zborovalo dne 14. decembra 
1940 na Jesenicah ob navzočnosti 48 članov 
in članic. 

Tovariš predsednik je otvoril zborovanje 
in pozdravil navzoče. 

Pred prehodom na dnevni red se je spom
nil smrti blagopokojnega dr. Antona Korošca, 
ki si je s svojimi nesmrtnimi deli stekel ne
minljivih zaslug za narod in državo. Ob kon
cu govora je pozval navzoče, da počaste spo
min velikega pokojnika z eno minutnim mol
kom. 

Soglasno je bil sprejet predlog, da zbra
no članstvo pošlje sožalno brzojavko pred
sedstvu ministrskega sveta v Beogradu. 

Odpadle so vse ostale točke dnevnega 
reda izvzemši predavanja. 

Predavatelj tov. Kunst Vili je v nad eno
urnem predavanju seznanil navzoče o pouku 
elektrike v sodobni šoli. Svoje nadvse zani
mivo predavanje je podkrepljeval s poskusi 
na električnih aparatih, ki jih je v ta namen 
prinesel s seboj. S predavanjem je dokazal, 
da je strokovnjak na polju elektrike kakor 
tudi vzgojitelj, ki zna vzbujati v učencih za
nimanje tudi za predmet, ki je bil v stari šoli 
manj zanimiv. Dokazal je navzočim tovari
šem, da nima pravilni pouk o elektriki samo 
praktičen pomen, temveč tudi vzgojen z 
vzbujanjem otrokovega veselja in volje do 
dela, z navajanjem na štednjo in drugo. Opo
zoril je na svoje načrte za šolo in dom, ki 
imajo še poseben pomen za učiteljstvo in 
učence, ker se dajo z majhnimi stroški uresni
čiti. Svoje predavanje je na žalost moral skr
čiti. — Tovariši so z največjim zanimanjem 
sledili predavateljevim izvajanjem, ter je žel 
tovariš predavatelj ob sklepu obilo priznanja 
in zahvalo predsednika. 

Opazilo se je, da si članstvo želi takih 
predavanj, ki imajo zanj praktičen pomen in, 
da je naveličano večnega teoretiziranja, zato 
je tovariš predsednik naprosil tovariša preda
vatelja, da na prihodnjem zborovanju preda
va o risanju v sodobni šoli in tudi v razredu 
praktično pokaže sodobni pouk risanja. Član
stvo poziva, naj se zborovanj pridno ude
ležuje. 

Končno se je sklenilo naj bo prihodnje 
zborovanje začetkom meseca februarja — na 
kar je tovariš predsednik zaključil zborova
nje. 
Bulovec Alojzij, preds. Rutar Ludvik, taj. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO NOVO 
MESTO je zborovalo v soboto dne 14. de
cembra 1940 v Novem mestu. Navzočih je 
bilo 41 članov, t. j . 46 %. 

Tov. predsednik je po otvoritvi prečitai 
dopis, s katerim so dovoljena zborovanja 
sreskih učiteljskih društev. Nato je pozval 
članstvo k rednejšemu obiskovanju zboro
vanj ter poudaril potrebo najtesnejšega so
delovanja članstva z upravnim odborom, da 
bo društvo lahko izvršilo vse delo, ki si ga 
je zastavilo s programom, ki je bil sprejet 
na občnem zobru. 

Tov. blagajničarka je poročala o stanju 
blagajne. Društvo ima še vedno velike tež
koče zaradi nerednega plačevanja članarine. 

O banovinski skupščini je poročal tova
riš Jurčec. Prikazal je splošen potek skup
ščine, natančneje pa je poročal o delu in 
sklepih gospodarskega odbora, katerega član 
je bil tudi on. Z odobravanjem je bilo vzeto 
na znanje zlasti dejstvo, da je v Ljubljani 
Akcijski odbor drž. uslužbencev že enoten, 
čeprav se je v Beogradu razdvojil v akcijski 
in centralni odbor. 

Sledilo je dr. Schmidtovo predavanje 
»Napačni in pravilni vidiki pri poklicni iz
biri.« V uvbdu je opisal ustroj poklicne sveto
valnice in s primeri iz življenja utemeljil nuj
nost njene ustanovitve. Nato je navajal naj
različnejše vidike, na podlagi katerih izbirajo 
starši otrokom ali otroci sami poklic, in s 
konkretnimi primeri pokazal, kako malo 
skupnega imajo ti vidiki z resničnimi stro
kovnimi sposobnostmi. Dostikrat je otrokovo 
sposobnost za ta ali oni poklic težko ugoto
viti in je v takih primerih nujno potreben 
zanesljiv strokovnjaški nasvet, ki ga more 
nuditi le poklicna svetovalnica. Predavanje 
je člane izredno zadovoljilo ter povzročilo 
živahno razpravljanje. Splošna želja je bila, 
da bi g. predavatelj na enem prihodnjih zbo
rovanj v posebnem predavanju pokazal potek 
dela v poklicni svetovalnici. 

Prihodnje zborovanje bo v februarju, 
predavatelja zanje pa bo skušalo dobiti 
društvo iz lastnih vrst. 
Hofbek E., preds. V. Perpar, tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO BRE
ŽICE je zborovalo dne 14. decembra 1940 v 
ljudski šoli v Brežicah. 

Navzočih je bilo 42 članov in članic. 
Po uvodnih formalnostih sta podala tov. 

predsednik in tov. blagajnik poročilo o bano
vinski skupščini. Slednji je podrobneje orisal 
potek in delo v gospodarskem odseku, ki mu 
je tudi sam prisostvoval. Tov. predsednik je 
v svojem poročilu izjavil, da ni glasoval proti 
proračunu, ker se je iz poteka skupščine pre
pričal o nujnosti članarine vsaj v dosedanji 
višini. Ta njegov postopek je oporekala to
varišica Zupančičeva češ, da postopanje dele
gatov ni bilo pravilno, ker sta bila na zad
njem občnem zboru poverjena z naročilom, 
da glasujeta za znižanje članarine. Na to 
njeno izjavo je odgovoril tov, predsednik, 



da je že v svojem poročilu dovolj podrobno 
obrazložil svoj korak, ki je bil v tem pogledu 
po njegovem mnenju popolnoma upravičen. 
S to izjavo se je zadovoljila tako tov. Zupan
čičeva, kakor tudi ostali člani. Poročiloma o 
skupščini je sledilo predavanje tov. Ledineka 
»O osnovah sodobnega šolskega dela«, ka
teremu je članstvo sledilo z velikim zanima
njem ter njegova temeljita izvajanja, pod
krepljena s primeri iz njegovega šolskega 
dela, nagradilo z velikim aplavzom. Z vese
ljem je vzelo članstvo na znanje, da bo ob 
prvi priliki še podal drugi del svojega refe
rata. 

Pri predlogih se je razpravljalo najprej 
0 društveni prireditvi, ki naj bi bila prihodnje 
leto v maju ali juniju povodom polnoletnosti 
Nj. Vel. kralja Petra II. Za določitev po
drobnega sporeda te prireditve se je izvolil 
odbor štirih članov in to: tov.: Zupanova, 
Dernač, Sancin, Vidmar. 

Tov. Aparnik je podal poročilo o reor
ganizaciji »Učiteljske tiskarne« in njenem 
delu ter vabil članstvo naj podpirajo to pod
jetje, ki je last učiteljstva. 

Prihodnje zborovanje je predvideno v fe
bruarju v Brežicah. 

Da bi se poživilo delo na naših zborova
njih, izražamo željo, da se jih tudi članstvo 
iz zahodnega dela našega sreza udeležuje šte
vilneje. 
R. Ivanuš, preds. RozinTomše, tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO PTUJ je 
zborovalo v soboto, 14. decembra m. 1., ob 
9. uri v Mladiki v Ptuju. Zborovanja se je 
udeležilo 95 članov, to je 58,64 %. 

Po pozdravu na navzoče je tov. predsed
nik uvodoma prečital odlok kr. banske upra
ve, ki dovoljuje zborovanja. — Poročilo pred
sednika o banovinski skupščini, o delu sekci
je in o organizačnem gospodarskem stanju je 
članstvo z zadovoljstvom vzelo na znanje. K 
poročilu o okoliščinah in stanju akcijskega 
odbora je članstvo zavzelo soglasno odobrilno 
stališče in naziranje sekcijskega vodstva. Iz
razilo je željo, naj vztraja banovinski akcijski 
odbor na svoji dosedanji poti ter mu je hva
ležno za vse dosedanje delo. Postopanje cen
trale glede centralnega akcijskega odbora je 
članstvo vzelo na znanje in odobrilo. Z odo
bravanjem je članstvo tudi sprejelo poročilo 
vztrajanja sekcijskega vodstva glede ustva
ritve enotne jugoslovenske učiteljske organi
zacije in zbližanja s tovariši Hrvati. 

Tovariš nadzornik Vizjak Ciril je nato 
prečita! razpis banske uprave, zadevajoč osnu
tek seznama najpotrebnejših učil. ki naj bi 
jih imela vsaka tudi najmanjša ljudska šola. 
Stavljen in osvojen je bil po kratki debati 
predlog, da dobi vsaka šola en prepis sezna
ma, ki ga pri učiteljskem svetu razmotriva in 
pri prihodnjem zborovanju nato stavi pred
loge v izpopolnitev. 

Nato se je v obliki debate, ki jo je vodil 
tovariš nadzornik Vizjak, vršila razprava o 
vzrokih padanja lepe pisave in lepih spisnih 
oblik. Po ugotovitvi glavnih ovir uspešnega 
Iepopisnega pouka, ki jih je izneslo učitelj
stvo in ki so: premala pažnja na pravilno pi
sanje sploh; obilica naglega pisanja pri reali
jah; nesistematično slab material, zlasti mo
nopolni zvezki; manjša pozornost za uporabo 
pisalnih sredstev; okornost otrok; prevelika 
obremenitev otrok s fizičnimi deli doma; ner
voznost otrok itd. je tovariš nadzornik na
kazal pot, po kateri bi izboljšali s pravilnim 
in smotrnim lepopisnim poukom pisavo ljud
skošolske dece. K zaključku se je ugotovilo, 
da je potrebno: 1. Temeljit pregled pismenih 
izdelkov; pažnja na lično obliko, oblikovne 
pogreške; zahtevati je lepo in pravilno obliko 
črk; površni izdelki naj se ponove; ker zgledi 
vlečejo, naj se učitelj prizadeva, da piše lepo. 
2. Nareke realne snovi v dnevnike je treba 
omejiti, nadomeste naj se z dispozicijo, ilu
stracijo ali legendo; upošteva naj se načelo 
samodelavnosti. 3. Na šoli mora biti program 
sistematičnega in načrtnega dela. V učencih 
je zbuditi zanimanje z vestno in temeljito 
pripravo. 4. Vaje za urjenje ročne spret
nosti; pokazati sestavne dele v veliki, preti
rani obliki; vaje v zraku, na papirju ali na 
tabli; opozarjanje na črkovne elemente. 5. 
Tehnički pripomočki: peresnik, pero (krogli
často pero), papir (zvezki); priporočljive so 
lepopisne mape. 6. Pravilno držanje trupa. 

Največ debate je izzvalo vprašanje peda
goške skrinjice, kako se je obnesla nova od
redba glede poletne olajšave pouka. Soglasno 
se je ugotovilo: da je šolski obisk olajšancev 
skrajno slab, da ta novost slabo vpliva i na 
obisk ostale dece; uredba o obravnavi zamud 
je neprimerna in je nujno, da se uredba spre
meni, izločijo naj se domači činitelji, zamude 
se naj obravnavajo oblastveno in to po uči
teljskih svetih in po srezih. — Debata o ku
rivu in pavšalu kuriva učiteljstvu je ugoto
vila, da je sedanja normirana količina pre
majhna, cena današnjim razmeram zelo nepri
merna in da bi bilo pravilneje, če bi učitelj
stvo prejemalo kurivo v naturi. — Bil je iz
nesen še apel, naj organizacija stori vse in 
naj vendar javnost in merodajni činitelji uvi
dijo, da je stanje uradništva več kakor ne
znosno in da je povišanje prejemkov drž. 

uslužbenstvu državljanska in nacionalna nuj
nost. 

Ko je tovariš predsednik sprejel vest, da 
je preminul prosvetni minister dr. Anton Ko
rošec, je pozval zborovalce, da v znak žalo
vanja vstanejo in zakličejo velikemu sinu slo
venskega naroda, borcu za Jugoslavijo, Slo
vencu in Jugoslovanu trikratni »Slava!«. Nato 
je predsednik zborovanje zaključil. 

Prihodnje zborovanje se bo vršilo v so
boto, 8. februarja 1941. 
Preds:. Zupančič Drago. Tajnik: St. Stanič. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO SV. LE
NART V SLOVENSKIH GORICAH je ime
lo svoje zborovanje v soboto, dne 14. decem
bra 1940, na državni ljudski šoli pri Sv. Le
nartu v Slovenskih goricah, ob udeležbi 36 
članov oziroma članic. 

Po uvodnem pozdravu je tov. predsednik 
posebej pozdravil novopristopivše tovariše ter 
prečital odlok o zopetni dovolitvi zborovanj. 
Nato je podal obširno poročilo o poteku ba
novinske skupščine ter o njenih sklepih. 

Po poročilu se je razvila živahna debata, 
v kateri je delegat dajal odgovore na vpra
šanja o svojem postopku na skupščini. V de
bato sta posegala tov. Majhen in tov. Kert. 

Blagajnik je podal poročilo o stanju bla
gajne ter pri tem pozval navzoče članstvo, 
naj redno plačuje svoje prispevke. 

Sledilo je predavanje tov. predsednika o 
zgodovini Sv. Lenarta v Slov. goricah. Preda
vanje je bilo zanimivo in izčrpno, izneseni po
datki bodo lahko služili učitelju, ki ni doma
čin, za snov pri zgodovinskem in domoznan
skem pouku. Tov. Kert je tudi predlagal, da 
naj se zbere gradivo še za ostale kraje Slov. 
goric, uredi in izda. 

Pri slučajnostih je bil soglasno sprejet 
sledeči sklep: 

Protestiramo proti napadu na delegacijo 
v uvodniku »Po skupščini«, kjer se napadajo 
delegati radi glasovanja proti sekcijskemu 
proračunu, ker je bilo našemu delegatu naro
čeno s strani članstva, da tako postopa. 

Pri prihodnjem zborovanju naj pripravi 
članstvo vprašanja za skrinjico. 

Ker so po dolgem času spet dovoljena 
naša zborovanja, pozivamo vse članstvo, da 
se jih redno udeležuje ter na ta način aktivno 
sodeluje v skupni borbi za izboljšanje našega 
stanovskopolitičnega in materialnega položaja 
s posebnim ozirom na kritične čase, v katerih 
živimo! 
Rogl Fran, preds. Jurjaševič R., tajnik. 

t JUU — SRESKO DRUŠTVO GORNJI 
GRAD je zborovalo v soboto, 14. dec. 1940. 
v Mozirju ob navzočnosti 32 članov od 49. 
Na novo je pristopila tovarišica Vrhovec Olga 
iz Radmirja. — Tov. predsednik je takoj v 
uvodu javil, da je .ta dan preminul prosvetni 
minister dr. A. Korošec, orisal je njegovo živ
ljenjsko pot in podčrtal pokojnikove zasluge 
za ustvaritev skupne države Slovencev, Hrva
tov in Srbov. Nato je pozdravil tov. sreskega 
šol. nadzornika Kotnika Zorka in izrazil že
ljo za trajnim sodelovanjem z njim, kadar bo 
treba prinašati deleže k skupnemu napredku 
okraja. Čestital je tov. Petraču in tov. Ma
šetu — kakor tudi drugim, ki jim poprej ni 
imel take prilike — ob prejemu odlikovanj 
reda Sv. Save IV. stopnje. Besedo je povzel 
g. sreski načelnik. Po krajšem nagovoru, ki je 
v njem izrazil posebno veselje, da je delo od
likovanih učiteljev in s tem učiteljstva sploh 
našlo priznanje na višjem mestu, je izročil 
odlikovancema odlikovanji. Tov. predsednik 
se mu je zahvalil za lepe besede in prešel k 
poročilu o banovinski skupščini, po katerem 
se je ugotovilo, da je kot delgat društva na 
banovinski skupščini dosledno zastopal nalo
ge in interese tukajšnjega članstva. — Zaradi 
težkega materialnega položaja učiteljstva, ki 
se neprestano nanaglo slabša, pozivamo vod
stvo sekcije, da stopi v stik z drugimi organi
zacijami in zahteva pri merodajnih činiteljih 
energične mere proti navijanju cen in zvišanje 
uradniških plač. Pridružujemo se resoluciji 
sreskega učiteljskega društva v Murski Soboti 
z dne 4. decembra 1940. Sekcija naj izposluje 
tudi izplačilo zaostale stanarine poročenim 
učiteljicam. »Nekaj splošnih pripomb k pre
osnovi ljudskega šolstva« je podal tov. nad
zornik Kotnik. Ravnatelj je poudaril pred
nost številnejših, dobro opremljenih, nižje 
organiziranih šol z zadostnim številom uči
teljstva pred posameznimi »šolami — pala
čami«. Vsi učenci naj v šoli dobijo brez
plačno vse potrebne učne knjige, pri nabavi 
katerih naj odloča kvaliteta in ne ime sestav
ljalca. Snov, ki naj je bo manj in naj bo 
predvsem vzgojna in življenjska, naj ne bo 
za vse tako različne kraje naše države enotna. 
Splošni učni načrt, ki naj določuje predvsem 
smotre šolskega dela, naj uvede banovinske 
učne načrte, v okviru katerih naj vsaka šola 
izdela svoj krajevni učni načrt. Zelo občutno 
je po šolah pomanjkanje sodobnih učil in no
vejše literature po razrednih in učiteljskih 
knjižnicah. Za dražjo pedagoško literaturo 
naj se uvedejo zopet sreske učiteljske knjiž
nice. Šolsko delo je v veliki meri ovirano tudi 
zaradi nestalnosti učiteljstva in pogostih iz

ostankov učencev, ki pa jih v okviru §§ 61 
in 62. ni mogoče omejiti. Obravnava zamud 
naj se zopet prenese na sreska načelstva. — 
Potrebna je revizija šolske uprave, ki naj se 
poenostavi z ukinitvijo »Prosvetnega glasni
ka« in uvedbo šolskega vestnika, ki naj vse
buje čim več do sedaj posamezno prihajajočih 
odlokov, razpisov itd. in ki naj ga izdaja 
banovina. — Za ljudskošolske nadzornike 
naj se postavljajo le učitelji ljudskih šol 
Šolska uprava naj se loči od politične. Pri 
preosnovi šolstva naj se upoštevajo vsi mero
dajni činitelji. — Tov. nadzornik pojasni 
vprašanje glede pomanjkanja drv za šolo. 
— Določi se, da bo naslednje zborovanje 
v Radmirju. 
Hudales Oskar, Gerkman Stane, 

predsednik tajnik. 


